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درحالی که وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات وعده 
راه اندازی 20میلیون پورت فیبــر نوری را تا پایان 
1404داده اســت، اما آمارها چندان رضایت بخش 
 iranfttx.ir به نظر نمی رسد. آخرین آمار ســایت
حاکی اســت از دی ماه 1400کــه در عمل پروژه 
فیبر نوری کلید خورد، تنهــا 146هزار و 95پورت 
منصوبه تا تیرماه 1401اضافه شده است. همچنین 
 FTTH تعداد ســرویس گیرندگان تکنولوژی های
و VDSL در همین بــازه زمانی 15هزار و 10مورد 
افزایش داشته است. نکته عجیب این است که تعداد 
ســرویس گیرندگان FTTH در بازه زمانی دی ماه 
1400تا تیرماه 1401فقط افزایش 863موردی را 
تجربه کرده و بقیه )14هزار و 147سرویس گیرنده( 
مربوط به VDSL بوده است. به عبارت دیگر به طور 
میانگین هر ماه در کل کشور 143.8سرویس گیرنده 
به بهره برداران FTTH اضافه شــده است. این در 
حالی اســت که وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
باوجود راهبردی دانســتن این پروژه، معتقد است 
جای نگرانی وجود ندارد و مشکل مربوط به لایه های 
پایین است که ان شــاءالله حل می شود. همچنین 
زارع پور روز گذشته در حاشیه جلسه هیأت دولت 
از افتتاح شــبکه فیبرنوری منازل در هفته دولت 

خبر داد.

پروژه راهبردی و ملی
عیسی  زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در 
جلسه بررسی طرح توسعه شبکه دسترسی ارتباطات 
ثابت مبتنی بر فیبرنوری که بــا هدف ارائه گزارش 
اقدامات FCP ها برگزار شد، پروژه فیبر نوری را یک 
پروژه راهبردی و ملی اعلام کرد و گفت: »نباید صرفا 
به این پروژه به عنوان یک پروژه ارتباطی نگاه کرد.«

زارع پور با اشــاره به اینکه امروز ارتباطات به بخش 
جدایی ناپذیر زندگی مردم تبدیل شــده، ادامه داد: 
»تلاش وزارت ارتباطات این اســت که یک شبکه 
پرسرعت، با کیفیت و امن مبتنی بر فیبرنوری را برای 
مردم عزیز کشورمان فراهم کند و بر بستر آن، انواع 

خدمات متنوع و باکیفیت را ارائه دهیم.«
این در حالی است که وزیر ارتباطات کارهای بزرگ 

را همراه با موانع بزرگ عنوان و تأکید کرد که نباید 
از این موانع بترسیم.

زارع پور با اشــاره به اینکه از همــان ابتدا که دنبال 
راه اندازی 20میلیون پورت مبتنی بر فیبرنوری برای 
منازل و کسب وکارها هستیم، خیلی ها آن را نشدنی 
خواندند، ادامه داد: »البته شاید این احساس وجود 
داشت که دولت با این پروژه بزرگ همراهی نکند، اما 
شاهد بودید که دولت با جدیت پای کار آمد و موانع 

بزرگ یک به یک کنار زده شد.« 

مشکل در لایه های پایین است
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات به طرح برخی 
موانع از ســوی شرکت های توســعه دهنده شبکه 
فیبرنوری اشــاره کرد و گفت: »ایــن اطمینان را 
می دهم در لایه های بالا و در ســطح هیأت دولت 
مشــکلی از بابت همراهی با این پروژه وجود ندارد، 
اما در لایه های پایین تر طبیعی است که هنوز شاهد 
برخی عدم همراهی ها باشــیم؛ هرچند معتقدم که 
جای نگرانی وجود ندارد و این موانع هم ان شاءالله 
حل خواهد شد.« زارع پور توسعه شبکه فیبرنوری 
را نیازمند عزم ملی در میان همه دستگاه ها دانست 
و گفت: »قطعــاً ما هــم در وزارت ارتباطات تلاش 
خواهیم کرد که پیگیری های خود را افزایش دهیم تا 
مسئله هماهنگی بین دستگاهی به بدنه سازمان ها، 
وزارتخانه ها، استانداران و فرمانداران منتقل شود تا 
همه احساس کنند که در حال همراهی با یک پروژه 

ملی هستند.«
این در حالی است که روز گذشته، وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در حاشــیه جلسه هیأت دولت از 
افتتاح شبکه فیبرنوری منازل در هفته دولت خبر 
داد و گفت: »با افتتاح این شبکه فیبرنوری، سرعت 
اینترنت بهبود می یابد و در کنار آن سرعت اینترنت 

تلفن همراه هم افزایش خواهد یافت.«

تجربه سخت یک مشترک
اینترنت ثابت بر بستر فیبر نوری می تواند پایدارترین 
دسترســی عمومی به شــبکه جهانی اطلاعات با 
کمترین قطعی و نوسانات ارسال اطلاعات را فراهم 
کند. در عین حال بســیاری از مشــترکان، دفاتر و 
شرکت ها نمی توانند از این خدمات استفاده کنند. 
حجم بالای اعتراض های مردمی بــه بدقولی های 
طولانی و مکرر شرکت مخابرات در مراکز مخابراتی 

نمــود عینی عدم توســعه در این بخش از شــبکه 
ارتباطاتی کشور است.

خبرنگار همشهری با ثبت درخواست اینترنت فیبر 
نوری به نمایندگــی از اهالی یــک مجتمع منطقه 
مخابراتــی در منطقه پاســداران به صورت میدانی 
وعده های وزیر ارتباطات و شرکت مخابرات در بهبود 
خدمات اینترنت را ارزیابی کرد. این درخواست در 
اسفندماه سال1400به منطقه مخابراتی خود ارائه 
شد و منطقه مخابراتی رسما نسبت به وجود ظرفیت 
خالی، تخصیص شــماره های مجازی مــورد نیاز و 
امکان دایر شدن اینترنت اعلام آمادگی کرد. با وجود 
هزینه نزدیک به 4میلیون تومانی برای هر مشترک 
و همین مقــدار هزینه برای تکمیــل کابل نوری از 
کافوی تعبیه شده در محل تا درب منزل و نصب یک 
باکس اشتراک مستقل در مجتمع، شرکت مخابرات 
در لحظه آخر اعلام کرد، به علــت مغایرت پورت و 
مشکلات زیرســاختی منطقه قادر به ارائه سرویس 
نیست و این آغاز قصه تأخیر و شکایت های مکرر از 

مخابرات در جریان این پرونده بود.

تحریم ها و کمبود نقدینگی
مدیر ارشد این مرکز مخابرات به خبرنگار همشهری 
می گوید: »به علت تحریم های ســال های گذشته 
و کمبود نقدینگی زیرســاخت های منطقه ناقص 
مانده انــد و اهالی منطقه باید تا رفع مشــکل صبر 
کنند.«  با طرح شکایت در ســامانه195مخابرات 
اعلام شد ظرف مدت 2ماه این مشکل مرتفع خواهد 
شد. در عمل این مدت برای ماه های دیگر هم تمدید 

شد و شکایت های دیگر هم بی پاسخ ماند.
عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات در حاشــیه یکی 
از جلســات هیأت دولت در پاســخ به طــرح ایراد 
همشــهری، عقب ماندگی های زیرساختی از دولت 
سابق را علت مشــکل اعلام کرد و گفت که به علت 
ثابت نگه داشتن قیمت اینترنت در دولت دوازدهم، 
برای زیرساخت ها ســرمایه گذاری مناسبی صورت 

نگرفته است و در این بخش عقب ماندگی داریم.
این در حالی است که عملا بسته های اینترنتی ارائه 
شده از ســوی مخابرات طی یک سال اخیر افزایش 
قیمت چشمگیری داشــته اند و بسته های اینترنت 
طرح تانوما بیش از 100درصد رشــد داشته اند، اما 
هنوز خبری از جبران معوقات و مطالبات بخش هایی 

از مردم در اتصال به اینترنت مخابرات نیست.

مدیر ارشــد مرکز مخابراتی به همشهری می گوید: 
»طی سال های اخیر شــرکت مخابرات را با وجود 
بی پولی و تحریم ها با چنگ و دندان نگه داشته ایم. 
شرکت هوآوی چین نخستین شــرکتی بود که در 
جریان فشــارهای آمریکا و بازگشــت تحریم ها از 
اردیبهشت1397کارهای ما را نیمه تمام گذاشت و 
رفت. پس نباید با طرح چنین توقعاتی تلاش های ما 
را تضعیف کنید.«  او در پاسخ به طرح شکایت دوم و 
سپری شدن مهلت 2ماهه اعلام کرد: »دیگر از دست 
مرکز مخابراتی کاری برنمی آید. روسای بالادستی 
ســرمایه تزریق نمی کنند و ما را تنها مقابل پیکان 
حملات و پیگیری شما که مشــترک هستید قرار 
داده اند. برویــد از منطقه2مخابراتی خیابان آفریقا 
و مسئول توســعه و طراحی بپرســید که چرا پول 
نمی دهند و کار را جلو نمی برند؛ چون دیگر از دست 

من کاری ساخته نیست.« 
او می گوید خطوط شما همانند بسیاری از مشترکان 
منطقه مغایرت پورت خورده و اراده بالادستی باید 

مشکل را حل کند.

انحصار در فیبر نوری
زارع پور در یکی از جلسات هیأت دولت درباره چرایی 
انحصار فیبر نوری و واگذاری مطلق آن به شــرکت 
مخابرات گفته بود: »مقاومت هایی در تهران وجود 
دارد، اما در ســایر شــهرها همچون بوشهر و قم در 
حال واگذاری اینترنت فیبر نوری به شــرکت های 
خصوصی هســتیم.«  محدود نگه داشتن خدمات 
اینترنت فیبری نوری به شرکت مخابرات فرضیه قوی 
عقب ماندگی این بخش همانند انحصار بخش های 
دیگر اقتصادی بوده است؛ هرچند زارع پور می گوید 
به علت  عقب ماندگی زیرســاخت ها حتی در برخی 
شهرستان ها دیگر امکان ارائه خطوط تلفن ثابت هم 
وجود ندارد. طی یک سال گذشته با شدت پیدا کردن 
مشکلات اینترنت ثابت و ســیار در کشور، زارع پور 
وزیر ارتباطات اعلام کرده بار اصلی استفاده اینترنت 
با حدود 80درصد روی شبکه موبایل آمده که کشش 
ندارد و تنها 20درصد مشــترکان از اینترنت ثابت 

استفاده می کنند.
او با اشــاره به اینکه این نســبت در همه جای دنیا 
معکوس است، در عین حال توضیح مشخصی درباره 
بحرانی شدن مسئله کیفیت اینترنت طی یک سال 

گذشته ارائه نداده است.

فیبر نوری همچنان در تاریکی
وزیر ارتباطات اعلام کرده که در سطح دولت درباره پروژه فیبر نوری مشکلی وجود ندارد، اما آمارها نشان می دهد طی 6ماه 

تنها 863مشترک در کل کشور توانسته اند به FTTH دسترسی پیدا کنند 

اثربخشی واکسن آبله در برابر آبله میمونی
افزایش شــیوع مبتلایان به بیماری آبله میمونی در 
برخی نقاط جهان که به تازگی در ایران نیز یک مورد 
ابتلا به آن گزارش شده است، باعث شده بود که مقامات 
بهداشتی برای پیشگیری از شیوع بیشــتر آن به واکسن قدیمی آبله 
روی آروند، اما آیا افراد بزرگسالی که در کودکی این واکسن را دریافت 

کرده اند، در برابر آبله میمونی ایمن خواهند بود؟ 
مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری ها چندان به ایــن موضوع نگاه 
مطمئنی ندارد. به گزارش مرکوری نیوز، این آژانس سلامت آمریکایی 
می گویــد آنهایی که در معرض ویــروس آبله میمونی هســتند و در 
طول 3سال گذشــته، واکســن آبله نزده اند، باید در این رابطه توجه 
بیشتری داشته باشند. البته قرار است فقط یک پنجم از واکسن آبله به 

بزرگسالان تزریق شود.

محافظت پایدار واکسن آبله
درحالی که تعداد محدودی از مطالعات نشــانه های امیدوارکننده ای 
دارند که نشان می  دهد واکسیناســیون آبله در دوران کودکی تا چند 
دهه بعد محافظت پایداری ارائه می  دهد، کارشناسان بهداشت می  گویند 
که بزرگسالانی که ممکن اســت روی بازویشان نشانه  ای از تلقیح این 
واکسن در دوران کودکی را داشته باشند، نباید تصور کنند که نسبت 
به آبله میمونی مصون هستند. اندرو نویمر، دانشیار بهداشت جمعیت و 
پیشگیری از بیماری در دانشگاه کالیفرنیا گفت: منظورم این نیست که 
این واکسن هیچ گونه حفاظتی ایجاد نمی کند، اما روی آن هم به طور 
کامل حساب باز نمی کنم. آبله، یک بیماری قدیمی بسیار مسری است 
که 3 نفر از هر 10نفری را که به آن مبتلا شد، کشته و بازماندگان نیز 
زخمی عمیق از آن به یادگار دارند، اما در سال 1980به لطف یک تلاش 
جهانی برای واکسیناسیون در سراسر جهان، این بیماری ریشه کن شد.

تاریخچه آبله
آبله که از اوایــل دهه 1950در آمریکای شــمالی و اروپا به طور کامل 
ریشه کن شده بود، واکسیناســیون آن در سال 1972در آمریکا پایان 
یافت. این واکسن بر پایه ویروسی که از خانواده آبله و آبله میمونی است، 
ساخته شده است و در برابر هر دو محافظت می کند. اگرچه آبله میمونی 
تقریبا به اندازه آبله کشنده نیست، اما هنوز هم می تواند باعث بثورات و 

علائم دردناک و زخم های بالقوه دائمی شود.

نیاز به واکسیناسیون مجدد 
آمریکا اکنون از نظر شیوع در میان همه کشورها پیشتاز است. نزدیک 
به 32هزار نفر در سراســر جهان و نزدیک به 12هزار نفر در آمریکا به 
این بیماری آلوده شده اند. محققانی که در سال 1972شیوع آبله در 
یوگســلاوی را مطالعه کردند که در آن 175نفر مبتلا و 35نفر جان 

خود را از دست دادند، دریافتند که 105نفر یا 60درصد از افراد مبتلا، 
قبلا در برابر ویروس آبله واکسینه شده بودند. اما آنها به تفاوت زیادی 
در میزان مرگ ومیر اشاره کردند: 8درصد در میان واکسینه  شده های 
قبلی و 35درصد در بین واکسینه نشده ها. به گفته نویمر این مطالعه 
نشان می دهد که توانایی واکسیناســیون برای جلوگیری از بیماری 
ظاهر شــده در چندین دهه بعد، رو به کاهش است. او تأکید کرد که 
قبل از ریشه کن شدن آبله، مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری ها، 
واکسیناســیون مجــدد را در فواصل پنج ســاله توصیه کــرده بود. 
ارزیابی های انجام شده مبنی بر این است که واکسن  های آبله 85درصد 
در برابر عفونت آبله میمونی مؤثر هستند. ســت بلومبرگ، استادیار 
پزشکی در دانشــگاه کالیفرنیای سانفرانسیسکو، گفت مطالعه ای که 
پس از آخرین شــیوع آبله میمونی در آمریکا انجام شده است،  نتایج 
دلگرم کننده ای به همراه داشت. شــیوع آن در سال 2003از طریق 
ســگ های خانگی دشــتی که در نزدیکی حیوانات آفریقایی آلوده 
نگهداری می شدند، گسترش یافت. یک مطالعه نشان داد افرادی که 
قبلا علیه آبله واکسینه شده بودند جزو افراد آلوده بودند، اما تمایل به 

بیماری خفیف تری داشتند. 
بلومبرگ گفت: اگرچه ممکن است ایمنی با گذشت زمان کاهش یابد، 
اما به  نظر می رسد مصونیت طولانی مدت به ویژه در برابر بیماری های 
شدید همچنان پابرجاست. مطالعه دیگری در سال 2010به بررسی 
عود آبلــه میمونــی در جمهــوری دمکراتیک کنگو از زمــان پایان 
واکسیناسیون معمولی پرداخت که نشــان می دهد 30 سال پس از 
پایان کمپین های جمعی واکسیناســیون آبله، بروز آبله میمونی در 
انسان به طور چشمگیری در این کشور آفریقایی افزایش یافته است. 
همچنین مشخص شده که افراد واکسینه شده 5.2 برابر کمتر از افراد 

واکسینه نشده در معرض خطر ابتلا به آبله میمون هستند. 

عمادالدین قاسمی پناهاینترنت
روزنامه نگار

پزشکی

رقابت نخبگان برای حل مسئله
شــاید مهم ترین هدف شــکل گیری اســتارت آپ ها، رفع 
چالش های ســنتی با راهکارهای نوآورانه و فناورانه باشــد. 
این کسب وکارهای نوپا با گردآوردن افراد خلاق و نوآور همه 
تلاش خود را بر رفع موانعی متمرکز کردند که تا پیش از این 
برطرف نشده بود. رویدادهای بسیاری در دنیا و کشور ما برگزار 
شده تا چالش ها مطرح و راهکاری برای آن ارائه شود. یکی از 
این رویدادها طرح شــهید بابایی یا طرح توسعه رویدادهای 
رقابتی مسئله محور است که از ســال 1399کار خود را آغاز 
کرده است. در قالب این طرح از یک سو نهادها و شرکت های 
صاحب مسئله شناسایی می شوند و از سوی دیگر، اجتماعی 
از تیم های نخبگانی شکل می گیرد که در قالب یک مسابقه، 

مسئله را حل می کنند.

اکوسیستم پویا
محمد عمار امینــی، دبیر طرح توســعه رویدادهای رقابتی 
مســئله محور)طرح شــهید بابایی( بنیاد ملــی نخبگان در 
گفت وگو با همشــهری با بیان اینکه کمک به شــکل گیری 
اکوسیســتم زنده و پویای علــم، فناوری و اقتصاد کشــور، 
مهم ترین رسالت این طرح است، می گوید: »در این طرح تلاش 
می شود مسائل و چالش های موجود و آتی نهادها، دستگاه های 
اجرایی، صنایع و بخش خصوصی در یــک فضای رقابتی به 

وسیله اجتماع نخبگانی حل شود.«
امینی، صاحب مسئله در طرح شهید بابایی را همه بخش ها اعم 
از دولتی، حاکمیتی و بخش خصوصی معرفی و تأکید می کند 
که صاحبان مســئله ضمن حمایت از گروه هــای نخبگانی 
تشکیل شده حول موضوع، مسئله خود را در بوته رقابت قرار 

می دهند تا این تیم ها مسئله را در قالب کارگروه  حل کنند.

3گروه صاحب مسئله
دبیر طرح شــهید بابایی صاحبان مســئله را به طور کلی در 
3گروه طبقه بندی می کند و می گوید: »برخی از آنها مشکل 
یا مشکلاتی دارند که حل آنها، علاوه بر تخصص لازم، نیاز به 
خلاقیت دارد. بنابراین به رقابت گذاشتن مسئله در میان جمع 
وسیعی از افراد مستعد، می تواند منتج به راه حل بهینه شود.«

امینی گروه دوم را صاحبان صنایع، شرکت ها و سایر نهادهایی 
می داند که به دنبال شناسایی اســتعدادهای برتر و جذب یا 
سرمایه گذاری روی آنها هســتند که از طریق این رقابت ها 
نیروهای مستعد را برای حل مسئله های کلان خود شناسایی 
می کنند. به گفته او »گروه سوم، نهادهایی هستند که مأموریت 
آنها جریان سازی برای ورود دانشجویان، دانش آموختگان و 

متخصصان، به موضوعات اولویت دار کشور است«.

حمایت بنیاد ملی نخبگان
دبیر طرح شهید بابایی حامی این ارتباط را بنیاد ملی نخبگان 
معرفی می کند که ضمن دعوت از نهادها و صاحبان مســائل 
برای استفاده از این بستر، از سویی نهادهای برگزارکننده این  
رویدادها را مورد حمایت قرار می دهد و از سوی دیگر با اعطای 
امتیاز فعالیت نخبگانی و تســهیلات مختلف، افراد مستعد و 
اجتماع نخبگانی را برای ورود به این رقابت ها ترغیب می کند.

امینی رویدادهای »ایده نگاری بحران کرونا و مشــارکت در 
انتخابات« در زمینه حل مســئله کاهش تأثیــر پاندمی در 
مشارکت مردم در انتخابات و 2رویداد »فرصت« و »ره نشان« 
برای حل مســائل بخش خصوصی کشــور را نمونه هایی از 
رویدادهای برگزار شــده در قالب طرح شــهید بابایی عنوان 
می کند. او با اشاره به اینکه نتایج این رویدادها مورد استفاده 
صاحبان مســائل قرار گرفته، اظهار امیدواری می کند که در 
سال جاری رویداد IAAA در حوزه سلامت و با هدف استفاده از 
هوش مصنوعی در تشخیص های پزشکی هم موفق عمل کند.

امینی همچنین گســترش این طرح و در نهایت شکل گیری 
اکوسیســتم علم، فناوری و اقتصاد کشــور را نیازمند ورود 
حداکثری نهادها و دستگاه های مختلف دولتی و خصوصی به 

این جریان می داند.

دوربین کاغذی با سنسور 
16مگاپیکسلی 

یک دوربین دیجیتال کاغذی الهام گرفته از لومو که از کاغذ 
ساخته شــده اســت می تواند تصاویر ثابت 16مگاپیکسلی 
بگیرد و فیلمبرداری با کیفیت 1080p ارائه کند. به گزارش 
پتاپیکســل، دوربین عکاســی کاغذی به عنوان یک نسخه 
دیجیتال از یــک دوربین فیلم دور ریختنی طراحی شــده 
است که از مواد قابل بازیافت برای پایدار نگه داشتن طراحی 
استفاده می کند. تفاوت این دوربین با سایر دوربین ها، ظاهر و 
طراحی مناسب جلو و پشت آن است که باعث می شود شبیه 
یک دور بین واقعی و در عین حال نازک به نظر برسد؛ چیزی 

شبیه به دوربین های کلاسیک دهه هاي 1960 یا 1970.

از نظر مشــخصات، این دوربین کاغذی دارای یک سنســور 
تصویر 16مگاپیکسلی، لنز بدون فوکوس 1:2.0، تعادل رنگ 
ســفید خودکار و فناوری جبران نوردهی، منظره  یاب ساده 
برای کادربنــدی تصاویر و پورت میکــرو USB برای انتقال 
داده هاست. باتری های نیم  قلمی)AAA( نیز منبع تامین انرژی 
این دوربین است. یک شاتر ساده و تک دکمه  ای هم برای آن 
طراحی شده است. این دوربین هم اکنون با قیمت 120دلار در 

وب  سایت Paper Shoot Camera موجود است.

شروع برنامه آماده سازی  پروژه 
بازگشت به ماه 

ناســا، آژانس فضایی آمریکا در پی انجام پروژه آرتمیس برای 
بازگشــت فضانوردان به ماه، موشــک غول پیکر جدیدی را به 
سوی ماه پرتاب می کند. این وسیله نقلیه که به عنوان سیستم 
 39B شــناخته می شــود، بــه جایگاه )SLS( پرتاب فضایی
در مرکز فضایی کنــدی در فلوریدا برده می شــود تا در تاریخ 
5شهریور، پرواز کند. به گزارش بی بی سی، این نخستین سفر 
آزمایشی موشک بدون فضانوردان است، اما ماموریت های آینده 
فضانوردان را برای نخســتین بار در بیش از 50سال گذشته به 
سطح ماه می فرستند. SLS با ارتفاع نزدیک به 100متر با یک 
تراکتور عظیم به سمت سکو می رود. این هواپیما از ساختمان 
محل مونتاژ خود در کندی، حرکتش را شــروع می کند، اما با 
سرعتی بیش از 1کیلومتر در ساعت ممکن است 8تا 10ساعت 
طول بکشــد تا ســفر 6.7کیلومتری را به پایان برساند. لحظه 
پرتاب آرتمیس یک لحظه کلیدی برای ناســا است، که در آذر 
ماه، سالگرد نیم قرنی شــدن پرتاب پروژه آپولو 17که آخرین 
فرود انســان بر ماه بوده است را جشــن می گیرد. آژانس ناسا 
متعهد شده است که با برنامه جدید آرتمیس خود با استفاده از 
فناوری مناسب دوران مدرن ناسا به ماه بازگردد. بازگشت به ماه 
راهی برای آماده شدن برای رفتن به مریخ با فضانوردان در دهه 

2030یا کمی پس از آن است. 

 بازار فنــاوری نانــو در ایــران بــه 2حوزه 
محصولات و تجهیزات فناورانه تقسیم 
می شــود و هم اکنــون ۱۱۹۰محصــول 
ایران ســاخت در ایــن دو عرصــه ثبــت 
شده اســت. از این تعداد ۹۶۱مورد به 
حوزه محصــولات فناورانــه و 22۹مورد 
آن بــه عرصــه تجهیــزات تعلــق گرفته 
است. روند صعودی و رشد یافته تولید 
محصــولات و تجهیزات ایران ســاخت 
از ســال۸۷ بــه وضــوح قابل مشــاهده 

است.

 ۱۱۹۰ 
محصول

براســاس گــزارش اسپیدتســت میانه 
ســرعت اینترنــت ثابــت ایــران در مــاه 
گذشته میلادی ۱۰.2۱مگابیت بر ثانیه 
بوده و جایگاه آن با یک پله ســقوط به 
رتبه۱۴۶ جهان رسیده است. همچنین 
میانه سرعت اینترنت موبایل ایران در 
جولای 2۰22 میلادی 2۷.۷۴مگابیت 
بر ثانیه بوده و جایگاه آن در رده بندی 
ســرعت  بالاتریــن  بــا  کشــورهایی 
اینترنت موبایل با 2پله صعود، رده۷۰ 

بوده است.

۱46

مبلــغ کل تســهیلات اعطایی توســط 
صندوق نوآوری بــرای احداث کارخانه 
نوآوری درخشان یزد ۱۰میلیارد تومان 
بوده اســت که تاکنون مبلغ ۹میلیارد 
تومان تســهیلات در قالب تســهیلات 
توسعه فضاهای نوآوری طی 3مرحله 
بــه ایــن طــرح اختصــاص داده شــده 

است. 

 ۱۰ 
میلیارد تومان

رونمایی از ماکت ایستگاه 
فضایی روسیه

برای نخستین بار از مدل فیزیکی ایستگاه فضایی 
روسیه در یک نمایشگاه نظامی-صنعتی در حومه 
مسکو، رونمایی شد. به گزارش همشهری آنلاین، 
در پی اعمال تحریم های غرب علیه روسیه به دلیل 
مسائل اوکراین، ســازمان فضایی فدرال روسیه، 
ایســتگاه فضایی بین المللــی )ISS( را ترک و 
همکاری خود با ناسا و سایر سازمان های فضایی 
کشــورهای غربی را در این ایستگاه قطع خواهد 

کرد.
حالا این ســازمان بنا دارد ایستگاه فضایی خود 
را ایجاد کند. رســانه های روســی بــه آن لقب 
روس)Ross( داده اند. همچنین این رســانه ها 
گمانه زنی هایي مبنی بر ساخت نخستین مرحله 
از این ایســتگاه را تا حداکثر سال2030 مطرح 
کرده اند. از طرفی دیگر، یوری بوریسوف، رئیس 
جدید سازمان فضایی روسیه اعلام کرد که ترک 
ایســتگاه فضایی بین المللی تا سال2024 اتفاق 

نمی افتد.
کتی لودرز، رئیس عملیات فضایی ناسا هم گفت 
که به نظر می آید مقامات روسی مایل هستند تا 
زمان تکمیل ساخت ایستگاه فضایی خودشان به 
مشارکت خود در ایستگاه فضایی بین المللی ادامه 
دهند. ایستگاه فضایی بین المللی در سال1998 
راه اندازی شــد و ناسا امیدوار اســت که ISS به 

ماموریت خود تا پایان سال2030 ادامه دهد.

 خبر

عدد خبر

دانش

فضا

دانش بنیان


